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 נכון לעכשיו 
הרב דב ביגון ראש מכון מאיר

כאשר קרבו ימי יעקב למות, ביקש לגלות לבניו 
מה יקרה אתם באחרית הימים "ככתוב ויקרא 
יעקב אל בניו ויאמר: האספו ואגידה לכם את 
אשר יקרא אתכם באחרית הימים" )בראשית מט 
א(. ואמנם, ביקש יעקב לגלות לבניו קץ הימים 

ונסתלקה ממנו שכינה.
לעומת זאת בלעם הרשע, להבדיל אלף אלפי 
הבדלות, מגלה לנו מה ייעשה עם עם ישראל 
באחרית הימים: "דרך כוכב מיעקב וקם שבט 
מישראל ומחץ פאתי מואב וקרקר כל בני שת" 
)במדבר כד יז(. אמנם יעקב אבינו חשש שנסתלקה 
ממנו השכינה כיוון שיש ח"ו במיטתו, דהיינו , 
דהיינו בבניו פסול, כמו ישמעאל מאברהם וכמו 
עשו מיצחק אביו, אבל בניו אמרו לו "שמע ישראל 
ד' אלקינו ד' אחד". כשם שאין בלבך אלא אחד 
כך אין בלבבנו אלא אחד. באותה שעה פתח יעקב 
אבינו ואמר "ברוך שם כבוד מלכותו לעולם ועד" 
)עיין פסחים נו(. בניו של יעקב אבינו, בקבלת 
עול מלכות שמים שלהם בפני אביהם מכריזים 
: אבינו ישראל אל דאגה אנו מאמינים שד' אלקי 
ישראל מלך ומלכותו בכל משלה בכל זמן ובכל 

מקום וגילוי קץ הימין אין בו להוסיף או לגרוע 
מאמונתנו בד' אחד. 

אבל אומות העולם ושונאי ישראל שבהם, כבלעם 
ובלק הרשעים, הם צריכים לדעת שבאחרית 
הימים נמחץ ונקרקר אותם כאשר יבואו לתקוף 

אותנו ח"ו )עי' במדבר כד יז(.
נכון לעכשיו בימינו, ימי הקץ המגולה של קיבוץ 
גלויות והקמת מדינת ישראל, אין זה מספיק לקבל 
עול מלכות שמים ולהתפלל בשביל להסיר את 
האיום של אויבינו הקמים עלינו להשמידנו ח"ו.

צו השעה להתאחד  כאיש אחד בלב אחד ולהשיב 
מלחמה שערה עד לניצחון. לא מספיק צבא חזק. 
בשביל לנצח צריך גם רוח גדולה ואמונה גדולה 
בזהותנו, בייעודנו ובעתידנו שתאחד את האומה.  
קריאתו של יעקב אבינו "האספו... הקבצו" צריכה 
לעמוד לנגד עינינו. ומתוך כך נראה עין בעין 
בהתקיימות  "ה' עוז לעמו יתן ה' יברך את עמו 

בשלום".
בציפייה לניצחון ולישועה השלמה

כאיש אחד בלב אחד ננצח 
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לתרומות למכון מאיר: 
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 meirtv.com באתר
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היו שותפים
בהוספת יהדות באהבה!

• אלפי שיעורים 
• קירוב רחוקים 

• מאות תלמידים 
• ערוץ ילדים 
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רבני מכון מאיר מבקרים את תלמידי המכון 
המשרתים במילואים ומחזקים את רוחם, ביניהם 

את גיא זגורי שנפצע בעזה.

בתמונה משמאל: ביקור אצל גיא זגורי ב"ה 
מתחזק והולך אחרי הניתוח. מוסר ברכות לכולם. 

שנזכה לרפואת כל הפצועים.

 רוח של גבורה 
ראיון עם הרב אלישע 

 וישליצקי זצ"ל 
במלחמת צוק איתן 
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הרב אשר בוחבוט
ר"מ במכון מאיר

בפרשתנו, לפני פרידתו של יעקב מבניו, מתחדש 
הפסוק של שמע ישראל: "ויקרא יעקב אל בניו 
ויאמר האספו ואגידה לכם. ביקש יעקב לגלות 
לבניו קץ הימין, ונסתלקה ממנו שכינה. אמר: שמא 
חס ושלום יש במִטתי פסול, כאברהם שיצא ממנו 
ישמעאל, ואבי יצחק שיצא ממנו עשו. אמרו לו 
בניו: שמע ישראל ה' אלהינו ה' אחד. אמרו: כשם 
שאין בלבך אלא אחד - כך אין בלבנו אלא אחד"1.
לאחר שיעקב בירך את השבטים - כל אחד 
לפי סגנונו המיוחד וייעודו: "גּוּר אַרְיֵה יְהוּדָה", 
שכָר חֲמרֹ גָּרֶם",  "זְבוּלֻן לְחוֹף יַמִּים יִשְׁכּןֹ", "יִשָּׂ
"גָד גְּדוּד יְגוּדֶנּוּ", "מֵאָשֵׁר שְׁמֵנָה לַחְמוֹ", היה 
נראה שההבדלים יכולים ליצור מחלוקת. עונים 
לו השבטים: אין בליבנו אלא אחד, כפי שנאמר 

בסיומו של פסוק "שמע". 
מובא בדברי הנביאים שמי שיקרא בשם ה' 
במלחמה האחרונה - יוכל להינצל: "וְהָיָה כּלֹ אֲשֶׁר־

הְיֶה  ם תִּֽ יִקְרָא בְּשֵׁם ה' יִמָּלֵט כִּי בְּהַר־צִיּוֹן וּבִירוּשָׁלִַ
א"2. רִידִים אֲשֶׁר ה' קרֵֹֽ אֲשֶׁר אָמַר ה' וּבַשְּׂ פְלֵיטָה כַּֽ
והמפרשים דנו: כיצד גורם פסוק זה להצלה? 
מובא בגמרא בשם רבי שמעון בר יוחאי שבזכות 
'קריאת שמע' אין אנו נמסרין ביד האויבים. "ואמר 
אליהם שמע ישראל. מאי שנא שמע ישראל? 
אמר רבי יוחנן משום רבי שמעון בן יוחי, אמר 
להן הקדוש ברוך הוא לישראל: אפילו לא קיימתם 
אלא קריאת שמע שחרית וערבית - אי אתם נמסרין 
בידם. אל ירך לבבכם אל תיראו וכו'"3, שדווקא 

ישראל' היא הגורמת שמירה  'שמע  קריאת 
במערכות המלחמה. ומסביר המהר"ל שקריאת 
שמע מסתיימת במילה "אחד", מפני שכוח ניצחון 
המלחמה תלוי באחדותנו - "כי האחדות שהם 
מאמינים בו שהם מנצחים את כח האומות לפי 
שהם דבקים בכח אחד"4. וכן קריאת שמע מייצגת 
את מסירות הנפש, כפי שרבי עקיבא כשמסר נפשו, 
דרש בקריאתו את הפסוק שמע ישראל: "בשעה 
שהוציאו את רבי עקיבא להריגה זמן קריאת שמע 
היה, והיו סורקים את בשרו במסרקות של ברזל, 
והיה מקבל עליו עול מלכות שמים. אמרו לו 
תלמידיו: רבינו, עד כאן? אמר להם: כל ימי הייתי 
מצטער על פסוק זה בכל נפשך - אפילו נוטל את 
נשמתך"5. ובנוסף פסוק זה מציין את חשיבות 
הראייה הכללית במלחמה - אחד בשביל כולם; 
כדברי חובת הלבבות: "וכמוסר מודעה שלא 
יעשה הכל אלא למען שמו ולבטל כל מחשבה 

זרה לתועלת עצמו"6. 
ועל זה נלחם גלית הפלישתי בישראל; שידע שבזה 
כוחם תלוי: "וַיִּגַּשׁ הַפְּלִשְׁתִּי הַשְׁכֵּם וְהַעֲרֵב". ומסביר 
רש"י "השכם והערב" – "אמרו רבותינו כדי לבטלם 
מקריאת שמע"7, שכל עוד לא יאמרו את קריאת 
שמע אפשר לגבור עליהם. שכן שמע ישראל 
ביסודו מבטא את קבלת עול מלכות שמים. וכפי 
שמוצאים במלחמות ישראל נגד עמלק, כשמשה 
רבינו מרים את ידיו פעולתו מבטאת מבט, והיא 
יסוד ההצלה:  "והיה כאשר ירים משה ידו וגבר 

ישראל וגומר )שמות י"ז(, וכי ידיו של משה עושות 
מלחמה או שוברות מלחמה? אלא לומר לך כל 
זמן שהיו ישראל מסתכלים כלפי מעלה ומשעבדין 
את לבם לאביהם שבשמים היו מתגברים ואם לאו 
היו נופלין"8. כלומר, הראייה הנכונה במלחמה, 

מהיכן הכל נובע, היא הגורמת להצלה.
הפרשה שנסתתמה בגילוי הקץ של יעקב אבינו, 
מתגלה בקריאת 'שמע ישראל' של השבטים שבה 
גנוז הקץ. כפי שמובא בילקוט שמעוני, שלקרוא 
בשם ה' ולייחדו בחיינו היא גילוי הקץ הסתום: 
"כך יעקב ביקש לגלות לבניו הקץ, מיד נגלה עליו 
הקדוש ברוך הוא וא"ל לבניך אתה קורא? ולי אי 
אתה קורא. שכן אמר ישעיה ולא אותי קראת יעקב, 
כיון שראה אותו יעקב התחיל אומר בנַי בבקשה 
מכם כבדו הקדוש ברוך הוא כמו שכבדתיו אני 
ואבותי"9. מכאן שהכבוד מתבטא בהזכרת שם 
שמים. שנזכה לחזור לקריאתנו הלאומית שמלווה 
אותנו לאורך כל הדורות שהיא 'שמע ישראל', 
ולהימלט לשלום במלחמה ולקיים בקריאתנו 

בקול: 'ברוך שם כבוד מלכותו לעולם ועד'.

1.  תלמוד בבלי מסכת פסחים דף נו עמוד א
2.  יואל פרק ג פסוק ה

3.  תלמוד בבלי מסכת סוטה דף מב עמוד א
4.  גור אריה על התורה )פרשת שופטים(

5.  תלמוד בבלי מסכת ברכות דף סא עמוד ב
6.  ספר חובות הלבבות שער ה - שער יחוד המעשה פרק ב

7.  רש"י שמואל א פרק יז פסוק טז
8.  משנה מסכת ראש השנה פרק ג משנה ח
9.  ילקוט שמעוני תורה פרשת ויחי רמז קנז

לקרוא בשם ה' בזמן מלחמה

טעות גדולה מלווה את הבאים לעסוק בעבודת האמונה החיה, ובה כולנו 
צריכים להילחם לא פעם ולא פעמיים, משום שהיא נאחזת ומשתרשת 
בקלות מחדש, אם מסיחים את הדעת ממנה. מדובר בתחושה שתרומתנו 
לעולמו של הקב"ה - זעירה עד אפסית. ניתן לומר שזהו השורש גם לשגיאות 
שדיברנו עליהן קודם לכן, המחשבה שתיקון עולם שייך לאנשים גדולים 
או למעשים גדולים במיוחד, או המחשבה שכשאני עוסק בחיים האישיים 

שלי, באותו הזמן אני מחוץ למשחק של תיקון העולם "האמיתי".
כאילו שעל מנת לתקן עולם אני חייב להיות מה שאני לא: אני קטן 
ואנוכי, ודורשים ממני להיות גדול ולצאת מהדאגה לעצמי לטובת נתינה 
לזולת. תחושה זו מחלישה מאוד את השאיפה לתיקון עולם, וגורמת 
למחשבה "זה לא בשבילי". ממילא זה נשאר כהלכתא למשיחא, כעניין 

שזקוק ל"עת רצון" מיוחדת כדי לרתום אותי אליו.
מבלי להיכנס לשאלה אם אמנם אנחנו כה קטנים ואנוכיים )תשובה: 
לא ממש(, השגיאה נעוצה כבר בשאלה, או בהנחת היסוד שלה: מה הן 
"דרישות הסף" או הנתונים הדרושים כדי להימנות עם חברי המועדון 
היוקרתי "מתקני עולם"? ובאמת זו טעות. תיקון העולם אינו "שלנו", אלא 
של מי שברא את אותו "העולם", ומתקן אותו תמיד בכל עת ועל ידי כל 
פרט ועניין במציאות כולה. מבחינתו של הקב"ה "הכול מתוקן לסעודה" 

כבר, ויש רק צורך שיתגלה הדבר לעין כול.
ידוע הדבר שבלשון הפנימית של התורה נקרא העולם כולו המוכר לנו, 
על כל הנגלה והנסתר שבו – "עולם התיקון", בין היתר משום שהרעיון 
שעומד ביסודו הוא השבת הכול על מכונו ותיקונו, וכך נעוץ עקרון התיקון 
בעצם קיומו של כל מה שקיים ומתרחש בעולם כולו. אם נשתמש בציטוט 
הקצר הנזכר ונגזור ממנו את ההשלכה אלינו, נוכל לומר: "הכול מתקין 
את עצמו לסעודה" בלי הרף. "הכול" זה באמת הכול, לא רק מעשים 

כבירים או דמויות גדולות במיוחד, ומבחינה זו גם לא משנה אם זה מלווה 
בתחושה ובמודעות מלאה או לא. אם יש לנו הרבה מודעות ותחושת 
חשיבות, התיקון ייראה כך, ואם לא – הוא ייראה קצת אחרת, ומה בכך?

באופן זה מובן שגם מה שפועל באופן גלוי נגד רצון ה' הברור בתורה, 
כל הרע שבעולם ובאנושות הכללית ובאדם הפרטי, גם זה חלק מהתיקון. 
הכיצד? אמנם האדם בוודאי עלול לקלקל בכוונה או בשוגג, אבל לשמחתנו 
האחריות על התיקון היא של הבורא ולא שלנו, כך שהוא בחכמתו משתמש 
גם בקלקול על מנת לתקן, ואין קלקול שנשאר בקלקולו לעולם. המקלקל 

הפסיד רק לעצמו, ולא למציאות, בסיכומו של דבר.
לאור כל זה, דבר אחד ברור – אין אמת רצינית בתחושות הקטנות שלנו 
ביחס למושג "תיקון". הקטן מתקן במקומו ובזמנו בדיוק כמו הגדול. גם 
הבוחר שלא לתקן כלום ולהתייאש מעצמו – הוא מתקן בכך, יהיה מה 
שיהיה, ומקיים רצון הבורא בכך. אם כך, חבל להישאר בצד החשוך של 
התיקון, לא? הדרך לצד המואר של התיקון פתוחה תמיד, ולא צריך 
בשבילה כרטיס כניסה מיוחד או "תשלום דמי רצינות" להוכחה כלשהי. 
המשימה של "תיקון עולם" מבחינת הדרך של "לחיות אמונה" היא אחרת: 
דווקא להיות בדיוק מי שאתה, ולהיפגש עם הקב"ה, עם הרצון שלו, החכמה 
שלו, התיקון שלו – ולהצטרף אליהם, להידמות לו, להיפתח אליו, להיות 
אכפתי כלפי רצונו וכלפי עצמך – במקום שלך עכשיו. אם כך נעשה, נזכה 
לקבל תוספת של כוחות חיים, נזכה להתחדש, אולי גם נגיע למחוזות 
חדשים של תיקון מואר יותר )גדול יותר? מי קובע מה גדול ונחשב 
בעיני הקב"ה? אולי מה ש"גדול" הוא מה שהכי מתאים לי בדיוק ברגע 
הנוכחי, מה שהכי מדויק לחיים שריבונו של עולם מבקש לתת לי כרגע?(.

amirduman@gmail.com :שאלות ותגובות
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א. אפרים ומנשה - בבניין האומה
שלוש פעמים מוזכרת המילה 'וימאן' בפרשיות 
וחז"ל במדרשים קושרים קשר  יוסף ואחיו, 
בניהם. בפרשתנו כאשר יעקב שכל ידיו, יוסף 
מנסה לסדרם, שישים יד ימין על ראש מנשה כי 
הוא הבכור, נאמר, "וימאן אביו ויאמר ידעתי בני 
ידעתי..." בזוהר )ח"ג רנב( מובא מאמר שקושר 
'וימאן' זה למיאונו של יוסף לאשת פוטיפר 
שרצתה שישכב עימה, נאמר בפסוק "וימאן ויאמר 
אל אשת אדוניו...". אומר הזוהר חדש "אמר ליה 
הקב"ה את אמרת וימאן ויאמר, חייך וימאן ויאמר 
אחרא ייתי לברכא לבנך ויתברכון ביה, הדא הוא 
דכתיב, וימאן אביו ויאמר ידעתי בני ידעתי". הקב"ה 
אומר ליוסף אתה מיאנת ולא חטאת תדע שיהיה 
מיאון אחר בעתיד ובו יתברכו הבנים שלך, שנאמר 

ביעקב 'וימאן' אביו ויאמר.
ויש להבין מה הקשר, מדוע בזכות מיאונו לאשת 
פוטיפר הוא זוכה לכך שאפרים מוקדם למנשה 
ומה הזכות בזה? נראה לי לעניות דעתי לפרש 
זאת על-פי דברי הנצי"ב בפירושו העמק דבר 
בפרשתנו )מח, יד(. שואל הנצי"ב, אם אפרים הוא 
החשוב וצריך לקבל את הברכה ביד ימין, מדוע 
לא לקח יעקב את אפרים ושם אותו בצדו הימני 
ואת מנשה בצד שמאל, מה עניין שיכול הידיים? 
מבאר הנצי"ב שזה שאפרים היה גדול ממנשה הוא 
רק "בעניינים הרוחניים, מה שלמעלה מהליכות 
עולם הטבע", אבל בהליכות עולם היה מנשה 
קודם וגדול מאפרים. לכן במניין הראשון שמונים 
את ישראל במדבר )במדבר א, לב( מוזכר קודם 
אפרים, כי הנהגת ה' את ישראל במדבר, ששכינת 
עולם על ראשם, הייתה הנהגה למעלה מהטבע, 
כאן אפרים הוא המוביל. אבל לקראת כניסתם 

לארץ, כשֶמונים אותם בפרשת פינחס, )כו, כח( כאן 
מנשה קודם, כי ההנהגה בארץ ישראל היא כמעט 
כולה בהליכות הטבע ובזה מנשה הוא הגדול. לפי 
זה מסביר הנצי"ב כי היד משמשת את הראש 
ואת הדעת, את הצד היותר רוחני באדם, ולכן 
יד ימין שייכת לאפרים, אבל הרגל  משמשת את 
הליכות הגוף לפי הטבע, כך שרגל ימין מתאימה 
לתכונתו של מנשה, לכן השאיר אותו יעקב ליד 
רגלו הימנית ושיכל ידיו, לתת לאפרים ברכה ביד 
ימין שמבטאת את תכונתו הרוחנית )וראה עוד 

בהקדמת הנצי"ב לחומש במדבר(. 
לפי"ז נראה לי לפרש את הקשר בין המיאון של 
יוסף למיאון של יעקב. האדם מורכב מנשמה 
אלוקית, טהורה, ומגוף חומרי שגורם לאדם 
פיתויים רבים במהלך חייו. יוסף במיאון  שלו 
לפיתויה של אשת פוטיפר, הראה לדעת שהצד 
הרוחני באדם גובר, ויכול הוא ליצרו ולפיתוייו 
החומריים. אומר לו הקב"ה, בזכות זה תזכה למיאון 
אחר ובו יתברכו בניך, שיעקב ישים את אפרים 
המבטא את הצד הרוחני והוא יהיה הראש, הוא 
המוביל. )ואף שבכניסה לארץ מנשה הולך בראש, 
אבל המנהיג הוא יהושע בן-נון משבט אפרים(.

ב. לתת אמון בילד
המילה 'וימאן' מופיעה פעם נוספת בפרשת וישב. 
כאשר יעקב שומע שיוסף נעלם, הוא מתאבל 
עליו ימים רבים, כנאמר שם )לז, לה(, "ויקומו כל 
בניו וכל בנותיו לנחמו, 'וימאן' להתנחם...". שמעתי 
פעם מחברי הרב אייל ורד, )שראה בשפת אמת, 
ולמד מזה הדרכה מוסרית( - מה הכוונה וימאן 
להתנחם? הכוונה שיעקב לא התייאש ממנו. 
קורה שיש לילד שלך איזו ירידת מצרים, ירידה 

רוחנית, מה צריכים אז ההורים לעשות? וימאן 
להתנחם, אל תסגור עליו את הדלת, אל תתייאש 
ממנו, תמשיך לשמור על קשר, ואז כאשר הוא 
מגיע למצב קשה, לניסיון קשה זה מה שיציל 
אותו. אומר המדרש על הפסוק באשת פוטיפר 
'וימאן ויאמר', שיוסף היה בקושי גדול, הניסיון 
היה קשה מאוד, ואיך התגבר? "דמות דיוקנו של 
אביו נראתה לו", וזה הציל אותו. הסביר הרב אייל 
שזה מכוח ה'וימאן להתנחם', כיוון שלא התייאש 
ממנו ושמר איתו על קשר נפשי, התפלל עליו וכו', 
בזכות זה כאשר מגיע ניסיון קשה לבן הוא ניצל 
מן הסכנה ובסוף הוא חוזר לאביו ולאמו. בהמשך 
דברי הזהר שם )סימן רכג( נאמר, מדוע אמר 
יעקב פעמיים 'ידעתי', "ידעתי בני ידעתי" אומר 
הזוהר, ידעתי בני בזמן שקיימת בגופך שאתה 
בני בעת שראית את דמותי ושמרת את בריתך 
ולא חיללת אותו, כך ידעתי שמנשה הבכור וכו' 
כלומר, הזוהר קושר את כל המיאונים. ה'וימאן' 
באשת פוטיפר היה בזכות שראה את דמותו של 
יעקב ולכן זכה לברכה שהקדימה את אפרים כמו 
שביארנו. )מצאתי היום מאמר של הרב יהושע 
ויצמן שליט"א ובו הוא מביא מהלך זה בשם הרב 

אשר פריינד וברוך שכיונתי(. 
אומר הנביא ירמיהו )לא,יד( "קול ברמה נשמע... 
רחל מבכה על בניה מאנה להנחם על בניה כי איננו". 
רחל אשתו העיקרית של יעקב, היא באותו מהלך, 
היא רואה את בניה שהלכו לגלות מתוך שחטאו, 
שהם בירידה רוחנית, היא לא מתייאשת מהם, 
ממאנת להתנחם, ממשיכה קשר אליהם, בתפילה, 
בדאגה, ואומר לה הקב"ה בזכות זה שאת מאמינה 
בהם ולא מתייאשת אכן יש שכר לפעולתך , ויש 

תקווה לאחריתך, ושבו בנים לגבולם.   

 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאירלתת אמון בילד                                  
יסודות אמוניים בפרשה

ספר בראשית לכל אורכו היה מלווה במאבקים 
– קין והבל, אברהם וסדום, יצחק וישמעאל, 
יעקב ועשיו, יוסף ואחיו. ניתן להתייאש 
מהתחלה כזו של ההיסטוריה האנושית. 

גם  חרב?  נאכל  הלנצח 
הסיום של ספר בראשית 
הוא עגמומי. יעקב מת. יוסף 
יורד על בני  מת. והמסך 
ישראל לשעבוד במצרים. 
כל כך ציפינו שיהיה הפי-

הנד, וזה לא קרה.

אבל בסוף הפרשה יוסף אומר ארבע מילים 
שיהדהדו לנצח נצחים באוזני כל איש ואישה 
שיעמדו מול עתיד קודר: "ואלוהים פקוד יפקוד 
אתכם". נכון, עכשיו קשה; ואין גם פתרון מידי 
לשעבוד. לא ברור מתי תסתיים הקורונה; מתי 

יהיה שלום, וכיצד הבעיות המשפחתיות, 
הכלכליות והאישיות שלנו יגיעו לפתרונן.

אבל דבר אחד בטוח: יש אלוקים והוא יפקוד 
אותנו. יתכן שזה לא יהיה בזמננו אלא בזמן 
הנכדים שלנו, אבל בסוף זה 
את  תיקחו  עוד  יגיע. אתם 
ארון הקבורה של יוסף לארץ 

ישראל. אנחנו נחיה לנצח.

אנשים שלומדים פרשת ויחי 
הם אנשים שלא מתרגשים 
לא  גם  הם  מבעיות.  מידי 
נלחצים מקשיים ומחפשים קיצורי דרך כי 
אחרת "סוף העולם יגיע". הם פשוט עושים 
את מה שהם מבינים שצריך לעשות ויודעים 
שאלוקים יפקוד אותם; בעולם הזה או בעולם 

הבא. 

פרשה של תקווה
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באור ולא בבור
בשבוע שעבר, ביום חמישי בערב, הייתי בדרכי 
לשומרון ללימוד משותף עם אימהות ונערי בר 
מצווה לקראת הכניסה לעול נועם מצוות; לימוד 
משותף שנקבע אי אז לפני שהעולם התהפך עלינו 
בשמחת תורה התשפ"ד. בדרך, בעודי מסדר את 
המחשבות לקראת המפגש, הדהדו באוזניי הדברים 
המרגשים והמדהימים של איריס חיים, אימו של 
יותם, שהוקלטו במיוחד ללוחמי ביסל"ח שלחמו 
באותם ימים בסג'עייה ושהרגו בשוגג את שלושת 

החטופים, ביניהם יותם חיים ז"ל. 
בדבריה, חיזקה את החיילים ואמרה שהם לא 
אשמים במה שקרה ושהיא אוהבת ומעריכה אותם. 
ההקלטה הופצה זמן קצר לפני שיצאתי לדרך 
והועברה במהירות בכל פלטפורמה אפשרית. 
דבריה גרמו, כך נדמה לי, לעם כולו לזקוף שוב את 
קומתו למרות המכה הקשה, והיו עוד פרק גבורה 
מפעים בהתמודדות של איריס ושל משפחת חיים 
עם המצב הבלתי אפשרי שנכפה עליהם ועל כולנו. 
את השיחה לאימהות ולנערים בחרתי אפוא לפתוח 
בהקלטה הזאת של איריס. השמעתי את ההקלטה 
של איריס האם לעשרות אימהות שישבו לצד 
הבנים שלהן, שיחיו לאורך ימים. לאחר ההאזנה, 
שאלתי: איך אימא שאיבדה כך לפני זמן קצר את 
בנה, יכולה לבחור להגיב בצורה כזאת, למרות 

הקושי העצום? 
התגובות של האימהות הגיבורות, שרובן נותרו 
לנהל את הבית לבד כשהבעלים לוחמים בחזיתות 
השונות, היו מרגשות מאוד, ולימדו לא מעט על 
החומר שממנו עשויות אימהות יהודיות. הבחנתי 

שאחת מהאימהות, שישבה בשורה האחרונה, 
מרוכזת ודרוכה מאוד, וניכר היה שהשאלה נוגעת 
לה במיוחד. היא אמרה שאיריס התעלתה מעל 

העולם הפרטי האישי שלה והתחברה לכלל. 
לאחר שהשיחה הסתיימה, בדרך חזרה, כתבה לי 
המארגנת שהאישה הגיבורה ההיא שישבה בשורה 
האחרונה, חזרה מסורוקה, שם נמצא בעלה, פצוע 
קשה מהלחימה בעזה. היא נסעה שלוש שעות 
במיוחד כדי להגיע לערב הזה ולהיות עם הבן שלה! 
מהו הסוד שעומד מאחורי גבורת האימהות שלנו? 
מאיפה מגיעים הכוחות? השאלות האלה הופנו 
לא אחת לאיריס חיים במהלך השבועות הארוכים 
האלה, בראיונות הרבים שנתנה לכלי התקשורת. 
השבוע, בריאיון שהעניקה לאחר השבעה לערוץ 

12, אמרה את הדברים האלה:   
"אני בכל השבעים יום דיברתי על בחירה שלי 
לראות את הבן שלי באור ולא בבור. וכשבאה 
בשורה כל כך קשה ומטלטלת, ובעצם אמרתי, במה 
אני אתרכז עכשיו, איזו תקווה נשארה לי, לקח לי 
קצת זמן... בדקה הראשונה ממש התפרקתי, בכיתי 
מאוד, אבל לא הרבה זמן אחרי, אמרתי: הבן שלי, 
שאמרתי שהוא לא בבור אלא באור, מבחינה רוחנית, 
שאני בוחרת – הוא לא בבור יותר, ויותם היה בבור, 
מבחינת המקום הפיזי שהוא היה – במנהרה כנראה. 

ועכשיו הוא באור".  

לצאת מהמקום הפרטי
בסיומו של הריאיון שאל המראיין את איריס: "את 
רוצה להעביר עוד איזה מסר למי שרואה אותנו, 
אנחנו בשמונים ימים של לחימה לא פשוטה". 

וכך השיבה:
"אני כל יום מקבלת את ההודעות, כמו כולם, של 
'הותר לפרסום'. מחר אני הולכת לנחם משפחה... 
עם כל הקושי, אני חושבת שאנחנו בשעה שכולנו 
מקריבים פה משהו. אני יכולה להגיד את זה כי 
הקורבן... זה לא קורבן, אני לא מרגישה שהקרבתי, 
כי אני חלק ממשהו מאוד גדול, של מדינת ישראל, 
תמיד אני אומרת שאין לנו מקום אחר בעולם הזה. 
אף אחד לא רוצה אותנו כל כך. אנחנו חייבים להגן 
על עצמנו וזאת משימה לאומית של כולנו. וכל אחד 
שנמצא בסיטואציה, מאוד חשוב מה הוא אומר. 

"ואתמול היה לי מאוד מביך שישבו אצלי בשבעה... 
משפחה של חטוף שחזר. ובאותה נשימה גם הלכו 
להפגין נגד המדינה, הממשלה. מאוד הפריע לי. 
אמרתי שנייה, רגע, החזירו לכם חטוף, תגידו כרגע 
תודה. ושנייה בואו נסתכל על כל מה שנעשה 

בהכרת תודה. 
"וזה המסר שלי – לצאת לרגע מהמקום הפרטי הזה 
שרק רוצה לצעוק ורוצה את הילד שלו בחזרה, גם 
אני רציתי את הילד שלי בחזרה, וכל הזמן רציתי 
אותו והנה, הוא לא חזר חי, אבל... זה המסר שלי – 
שאנשים צריכים לדעתי, אני מבקשת מאנשים, לא 
צריך כלום, כל אחד יעשה מה שמתאים לו, אבל 
איזשהו אורך רוח ופירגון וחמלה גם למי שעושה".   
איריס חיים, באצילותה ובעין הטובה שלה, מלמדת 
אותנו את סוד החיים היהודי הזה. כיצד בוחרים 
בחיים גם ברגעי חושך. כיצד בוחרים לראות גם 
בבור את האור. כיצד יוצאים מהמקום הפרטי 

ומסתכלים על מה שנעשה בהכרת טובה.  
אז בשם כל עם ישראל – תודה רבה לך איריס 

על סוד החיים! 

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

מהו הסוד שעומד מאחורי גבורת האימהות שלנו? מאיפה מגיעים הכוחות? 
על המסר של איריס חיים שכל אחד צריך לקחת איתו – לימי המלחמה ובכלל. 

על סוד החיים 

גאולה – חזרת הבריאות והטבעיות
 ד' "יצר את האדם בחכמה", את כל איברי 
האדם, האישי והכללי. כך העובדה ויש לראותה 
בעיניים פקוחות. שלמות האדם הנורמאלי 
היא בגוף ונשמה. האדם לא כולו נשמה ולא 
כולו גוף. יכול להיות שאדם שוכח את ערכו 

ומתנכר לנשמה, קיים אצלו רק גוף. 
ודאי  וטבעי?  נורמאלי  זה  האם 

שלא. כמובן, כל קיצוניות היא 
הפרזה, גם לצד השני. יש אנשי 
קודש עליונים שנמצאים בעולם 
הזה אך נמשכים לעולם העליון. 

המצב הבריא והשלם הוא התאמה, 
שייכות והרמוניה: התאמה של הפְנים, 

של הנשמה שבאדם, של העיקר שבאדם, 
של "ויפח באפיו נשמת חיים"1, עם המציאות 
הממשית העובדתית, הקרקעית והחקלאית. יש 
חילוקים בדרגות, אך זה המצב הנורמאלי של 
האדם הנברא. על פי הפְּנים והנשמה מתגלה 
גם הנורמאליות שבחיים הריאליים, בחיי הגוף. 

הרמב"ם בפרק רביעי מהלכות דעות כותב 
שאי אפשר לאדם שיקיים "דע את אלקי אביך 

ועבדהו" כאשר יש קלקול הגוף. 

 זה יסוד הדברים: בריאות, שלמות, אמיתיות, 
נורמאליות וטבעיות האדם האישי והציבורי, 
בהתאמה של כוחות הגוף והנפש. הגלות 
היא הריסה, וכאשר חוזרים ועושים 
חזרת  ישראל,  לארץ  תשובה 
הבריאות והטבעיות מתחילה, 
ויותר.  יותר  ומופיעה  והולכת 
שלמות  הוא  הראשון  המונח 
ובריאות הנפש, הרוח והגוף. סדר 
בריאת האדם הוא גוף חומרי, עפר מן 
האדמה, אך מה שמיוחד לנו, ערך האדם, 
היא נשמת שדי. הצד העילאי מתגלה בתחתיתי, 

הצד הפנימי מתגלה בחיצוני. 

 כל ההדרכות בתורה ובחז"ל בסגנונות 
שונים של דברי אמונה ומוסר בדבר בירור 
פי  הדרכת החיים של האדם, עוסקות, על 

רוב, במצב בינוני, להחזיק את הקדושה באופן 
נורמאלי, יסודי וטבעי. בגלות יש זעזוע מכל 
זה, אך בהיותנו במקומנו הטבעי, יש עניין שכל 
הקדושה תתגלה בכל מהלך החיים, במשק, 
בנשק ובחקלאות. מתוך הפְנים, מתוך הישיבה, 
מתוך תוקף התורה, מתוך בית המדרש – יש 
המשך חיים והשפעה; מתוך ליבם של ישראל, 
בית המקדש - השפעת אור המנורה ושולחן 
לחם הפנים; מתוך ארון הקודש - שני דברים: 
התרבות והכלכלה. המנורה היא אור הדעת, 
האור הרוחני, התרבות, והלחם הוא הכלכלה. 
שני הצדדים האלה, תרבות וכלכלה, עניינם 
שיימשכו מארון העדות, מארון הברית, מליבם 
של ישראל כולם. כך הוא המצב הבריאותי. כך 
צריכה להיות השאיפה, להגיע אל ההבראה 
והבריאות. יש לשאוף להתחזק ולהבריא בכל 

בריאות הגוף והרוח של כלל ישראל כולו2. 

1.  בראשית ב’ ז’.
2.  שיחות הרצ"י אורות התחיה פרקים ל"ג-ל"ד עמ’ 128-130.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה
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רוח של גבורה
ראיון עם הרב אלישע וישליצקי זצ"ל במלחמת צוק איתן

)יום השנה לפטירתו של הרב וישליצקי זצ"ל יחול בשבת הבאה(

- אנחנו מצויים בתקופה לא קלה, ומיטלטלים בין עוצמה 
לתחושה של חוסר אונים.

קודם כל צריך להתרחק מן המסכים! הם מבלבלים, מרפים ידיים 
וגורמים לעורף להיחלש. אני יכול להעיד מן האנשים הרבים בדרום 
ובכלל, כי ברמה של עמך בית ישראל נשמעים דווקא קולות של אחדות, 
של גבורה ואפילו של זקיפות קומה לאומית, שנצטרך לשמר אותם גם 
לימים רגילים. נכון שיש קשיים וכאב גדול, אך אם העורף חזק גם הצבא 
חזק. צריך לזכור שיש ברית הדדית בין העורף לצבא – העורף אמור 

לתת כוח לצבא והצבא לעורף. 
כדי להתחזק עלינו להקשיב היטב לקולות של החברה, של הציבור. 

ומי שמצוי בשטח מרגיש באמת עוצמות גדולות.
- מה מקור העוצמות האלו?

המקור הוא הנשמה של האומה, של הכלל, ומתוך זה ניזון הפרט. לא 
פלא שעסקנו הרבה בצד הפרטי שלנו, אבל שכחנו שהוא כלי לנשמה 
הכללית. ועכשיו, היא מתגלה בתוכנו, והיא מעניקה לנו את העוצמות. 
האויבים שלנו יודעים שיש לנו חוסן פנימי ואותו הם רוצים למוטט. 
אלא שבשעת צרה הכוח הזה צף וממנו שואב כל אחד מאתנו את 
יכולת ההתמודדות שלו – אם זה בעורף, זה בא לידי ביטוי במחוזות 
ובמשימות שהאדם נדרש אליהם, ואם בחזית – זה מתבטא במוטיבציה 

הגבוהה להפליא, ללחימה.
הגמרא במסכת תענית יא, מתייחסת לאמירה "שלום עלייך נפשי", 
האם האדם יכול לפרוש מהציבור, מהאחריות ומהרגישות שנדרשת 
ממנו ולנעול את עצמו? אז נכון שמצד הנפש יש לו קושי כי הנפש 
מחברת אותו למציאות על כל הכאב והסיבוכים שבה. אבל, אומרת 
הגמרא, הנשמה מעידה בו, כיוון שאינה נותנת לו לפרוש מן הציבור. 
אין זה אומר שצריך להתעלם מן הכאב. הכאב איננו חולשה אלא הוא 
מנוף לצמיחה, אם לא נדלג עליו וניתן לו מקום, רק משם נוכל לצמוח. 

הנשמה האלקית הציבורית היא השורש, והנפש היא רק ענף ממנה. 
אם כן, ההתחזקות אינה מתחילה מן השכל אלא מההקשבה לכוח 
הציבורי שמתגלה, ואני רואה בכל רחבי הארץ ובמיוחד בדרום את 
האנשים חזקים. רואים אפוא בבירור שהציבור הוא שנותן לנו כוח. 
ויותר מכך, זה מקרין על החיילים שמגלים כוחות שלא מן העולם הזה. 

כוחות נפש אדירים!
- האם זו רוח ה'?

רוח ה' היא על האומה בכללה. "עם הנצח לא מפחד מדרך ארוכה", 
זו לא סיסמא ריקה. אנחנו שואבים את החוסן, החוזק, מעולם נצחי 
ומוחלט שאינו תלוי בנו, הנהגה אלקית מכוונת. ומן המקום הזה של 

החיבור לנצח, הכאב אינו יכול להפיל אותנו.
- "איש את רעהו יעזורו ולאחיו יאמר חזק", איך לחזק את 

החלשים, וכמובן גם את עצמנו ברגעי חולשה?
צריך להתחבר לתחושות הקשות שיש, ומתוך ענווה, אהבה ואמון, 
צריך לשים כתף ולגלות בתוכם, בתוכנו, את כוחות החוזק, אשר נמצאים 
שם בוודאות. אבל הבעיה שלנו היא המסכים, שיוצרים מסך בין האדם 
לעצמו, ומחלישים את אמון האדם כלפי עצמו וכלפי כל המתרחש. 
הצפייה במסכים מטשטשת וגורמת לאנשים לא להאמין ביכולות שלהם. 
מילת המפתח היא אמון. והחוזק יבוא מתוך ענווה ורצון לעשייה 
חיובית, אם זה להתנדב, לסייע, לעזור ולחזק, ואם זה להתחזק במילוי 
המשימות שלנו. כלומר עלינו להפעיל את עצמנו בצורה חיובית. צריך 

לזכור שככל שהמשפחה חזקה ברוחה כך זה מחזק את החיילים.
כמו כן יש לשים לב לחילוק בין חששות לדימיון. לצאת מהדימיון 
המחליש זו רק שאלה של החלטה! צריך להאמין שהתקופה הזאת 
מושכת כלפי מעלה ולשתף פעולה עם זה. המשיכה למטה היא דמיונית.
- שאלה שעולה במלוא עוצמתה, מה מקום המוסר במלחמה?
המוסר זו נקודה ישראלית יהודית. המוסריות היא המהות שלנו. 

בבר"ר מסופר שהיה אברהם אבינו מפחד שמא הרג חפים מפשע. אם 
לא נהיה רגישים נחרוג מהמהות שלנו.

- האם זה אומר להמשיך לרחם על אויבינו, איך זה מסתדר?
בשמואל א' טו, מתברר לנו שצריך גם להרוג וגם לא לחמול. איך 
יתכן? כותב המלבי"ם: לרחם – כן, אך לא לחמול. הרחמים הם רגש. 
אנו רגישים לכך שחיי אדם נגמרים. אולם החמלה היא סוגיה מוסרית 
שכלית שאסור לה להטעות אותנו. אם נהיה מוסריים ברמה הבסיסית 
ומתוך זה נצא לקרב לאומי אז זה מוסרי. כיום יש עיוות של המושג 
מוסר. מהתקשורת מסתמן כי השמאל הוא המוסרי כביכול, והימין עסוק 
בהתנחלויות. אדם שנלחם - צריך שתהיה לו טהרה מוסרית. ולא ברור 
איך מי שמדבר בשם המוסר אך מתנגד לעם ולארץ הוא אכן מוסרי...

- אז מה זה אומר בקרב הנוכחי?
אומר ריש לקיש כי כל מי שחומל על האכזרים מתאכזר לרחמנים. 
מתברר שצד אחד מהותי של המוסריות הוא אמנם לדאוג לחיילים שהם 
חלק מעמנו וממשפחתנו, אך יחד עם זה המוסר הוא בפירוש מלחמת 
הצדק ברֶשע, מלחמת הטוב ברע, ומהצד המוסרי הזה עלינו להמשיך 

ולמגר לחלוטין את ציר הרשע.
בימים אלו אסור לנו בשום אופן לדבר כקבוצה שולית, כזרם מסוים 
או כמפלגה - אלא רוח ה' היא על האומה כולה, ועלינו לראות היטב את 
הרוח הזאת, לחזק אותה ולרתום אותה לבאות. כאן המקום להתפלל 
שאלקי מערכות ישראל ייתן כוחות אמיתיים בקרב החיילים והאזרחים, 

הלוחמים והמשפחות, העורף והחזית, ומקבלי ההחלטות.

עם הנצח לא מפחד מדרך ארוכה!

בס“ד

כנפי אלישע
חמש שנים לפטירתו של 

מו“ר הרב אלישע וישליצקי זצ“ל
אי"ה, נתכנס כולנו, ללימוד ולהקשבה.

להקשיב לקולות הגבורה והמלחמה, להקשיב לקולות האומה ומקדשיה,
לקולות הקהילות והמשפחות, לקולות חבלי משיח.

לאורו של הרב אלישע זצ"ל.

ביום חמישי, כ"ג טבת תשפ"ד משעה 10:30
בבית המדרש הירושלמי בבית אורות, הר הזיתים

ותעצומות עוז  בברכת 
י צק י של י ו משפחת  ו ם  י חבר

כל יום הלימוד פתוח לגברים ולנשים. לפרטים: 0547775435.

'אלוקי מערכות ישראל ינחם את המשפחות, ינחם את הציבור כולו
ונחמת ציון תהיה גבורת המלחמה גבורת העורף והחזית. כאיש אחד בלב אחד ננצח

ונגלה באמת מהו מוסר ומהו צדק שעליו ואותו הפקיד הקב“ה בידי עמו ישראל'.
[מדברי הרב אלישע וישליצקי זצ"ל]

התכנסות  10:15-10:45

הרב חן חלמיש – ראש בית המדרש > 'מה ה' אלוקי דורש ממני בעת הזאת'?  10:45-11:15

הרב יגאל קמינצקי – רב אזורי גוש קטיף ת"ו > 'מגוש קטיף עד חרבות ברזל'  11:15-11:45

יאיר ויזנר, כרם שלום > ’מבחן תורת החיבורים‘    11:45-12:15

בן משפחת וישליצקי  12:15-12:45

תפילת מנחה וארוחת צהרים קלה  12:45-13:15

הרב דרור טוויל - רב העיר שדרות > 'חוסן וכוח קהילה בעת מלחמה'  13:15-13:45

דורי רימון – קיבוץ עירוני שדרות > ’כיצד מחברים את שני המשיחים‘?  13:45-14:15

הרב יוסף וייצן – רב הישוב פסגות > 'אהבה והכנעה בחבלי משיח'  14:15-14:45

הרב דוד תורג'מן – ראש מוסדות ישיבת דימונה > 'קומת האמונה המתחדשת'  14:45-15:15

לנשים:

חיה וישליצקי > 'נבואות הנחמה בימינו'  13:45-14:30

טליה ויצן, כרם שלום > 'תורת החיבורים, חיים וחיי חיים בכרם שלום'  14:45-15:00

אזכרה בבית העלמין בהר הזיתים  15:45

האזכרה תשודר בשידור חי, סרקו את הברקוד לצפייה בשידור
 youtube.com/live/tMs0zA_8uek או בכתובת
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שלב ההתכנסות האישית בנישואין
במאמר האחרון על שלבי הנישואין, שכותרתו 
"ביטוי הייחודיות" עקב השוני בין בני הזוג, 
ראינו שאם  בני הזוג לא מאפשרים לכל אחד 
לבטא את ייחודיותו, מגיעים למאבקי כוחות. 
האחד רוצה להשליט את תפישתו ודרך חייו 
על השני. וכשמאפשרים לבטא את הייחודיות, 
שניהם מעוניינים להכיר זא"ז ויש מקום וערך 

לכל אחד מבני הזוג.
השלב הבא, הוא שלב שיש בו התכנסות אישית*. 
אם ביטוי הייחודיות התאפשר אחרי מאבקי כוח 
ושליטה, ושניהם מותשים ו"פצועים" מכך, הם 
פונים להתכנסות, מתוך ריחוק נפשי ורגשי, כי 
אין בהם יותר כוח למאבקים. כלפי חוץ, ייתכן 
שהכל נראה בסדר "כמו כולם". כי בשלב הזה, 
מתפתחת בד"כ הקריירה המקצועית, או כל 
עבודה שמפרנסת את בעליה. כמו כן, נולדים 
ילדים שזקוקים לטיפול אינטנסיבי, עול הפרנסה 
וניהול משק הבית ולא נותר זמן כביכול, לשים 
לב לעצמם. יש בעומס הזה מעין פיצוי על העדר 
קשר זוגי ראוי. יש השוקעים בעומס, כדי לא 

להיכנס לעימותים מיותרים כביכול.
במצב של התעלמות מהיחס הזוגי,  אין אהבה, 
אחווה ורעות. לכאורה, הכול נראה שקט ורגוע, 
כי אין מאבקים. אלא שבמצב כזה, גם אין זוגיות 

חיה ואוהבת, אלא קשר עסקי בלבד. 
לעומתם, זוג שידעו בשלב הקודם לתת מקום 
לייחודיות של כל אחד, עם כל השוני, כיבדו 
זא"ז וניהלו תקשורת נכונה ומקרבת כדי להגיע 

להבנות והסכמות, גם הם פונים לקריירה ולבניית 
משפחה. אלא שהפעם, מתוך ההכרה ההדדית 
והיחס המכבד, הם מרגישים חיבור. לכן יחד עם 
עומס החיים, הם משתפים זא"ז ברגשותיהם על 
כל מה שעובר עליהם, לומדים זה מזה, תומכים 
ונהנים מבניית זוגיות אוהבת, תוך כדי העיסוק בכל 

מטלות החיים ובהתפתחות אישית.
מרים פנתה אלי, כי היא מרגישה שהחיים עמוסים 
כתבת  מאמרים,  "בכמה  כלשונה.  ואפורים 
שהנישואין אינם שיתוף עסקי, אלא נשמתי. אנחנו 
רוצים אחד את השני. אבל בפועל, אין לנו זמן 
להתייחס זל"ז. הדרישות  בחיים מעמיסות. אני 
צריכה למלא את דרישות המנהל בעבודה, אח"כ 
מטלות הבית והטיפול בילדים וכו'... מגיע הערב 
ואנחנו מותשים ואין לי זמן וסבלנות להתייחס 
אליו כמו פעם. כל מה שמעניין אותי זה רק לישון, 
כי גם הילדים מעירים אותנו בלילה. גם בעלי 
מאד עמוס מחוץ לבית. אבל הוא בשונה ממני, 
מבקש שבערב נתייחס זל"ז ואני כבר לא מסוגלת. 
אני גם קצת כועסת עליו, כי נראה לי שהוא לא 
באמת מבין ומעריך את כל המאמצים שלי. אז 
איך אנחנו חוזרים לימים היפים של הקשר הזוגי, 

עם כל העומס הטכני הזה של  החיים?"
בדקנו ביחד, האם נתנו מקום לייחודיות של כל 

אחד מהם, וכיצד להשלים את השלב הזה. 
מכיוון שהם מאד עמוסים )כמו כולם(, עבדנו על 

שינוי הגישה למציאות החיים:
הגישה הנכונה היא, לא כשנוכל לפנות זמן ממטלות 

החיים נבנה זוגיות. אלא: נפתח את הזוגיות, מתוך 
מטלות החיים. 

כאשר המבט הפנימי מכוון תמיד אל הקשר הזוגי, 
יהיו כל משימות החיים אמצעים שדרכם נבנית 

ומתפתחת הזוגיות. 
לדוגמא: הטיפול בילדים בשעות הערב: ארוחה, 
מקלחות והשכבתם לישון. יצרנו ביחד שיתוף 
פעולה זוגי, תוך כדי מחמאות, משפטי תשומת 
לב ואהבה הדדיים, התחשבות הדדית כשכל אחד 

מהם מעוניין להקל על זולתו ועוד...
התחושה של בני הזוג הייתה שהם ממש ביחד 
באהבה ובתשומת לב, תוך כדי הטיפול בילדים. 
הילדים חוו אווירת נעימה, גם כשההורים עייפים 
ושיתפו פעולה. בסיום הטיפול בילדים, הם הרגישו 
מחוברים ומוקירים תודה זל"ז, כך שתחושתם 
כשנכנסו לישון עייפים, הייתה סיפוק והנאה. הם 
קמים ליום חדש שבו הם בתחושת יחד, מה שנותן 

מוטיבציה, גם להתפתחות האישית.
זוגות שמתנהלים מתוך גישה כזאת, גם כשהבעל 
מגויס, יש לאשה יכולת התמודדות גבוהה יותר, כי 
היא מרגישה שהוא נוכח איתה, נפשית ורגשית, 

למרות העומס המוטל עליה. 

*השלב הזה, מכונה אצל פרויד, שלב החביון שאז הילד )בגיל 
6(, מתכנס אל תוך עצמו ומפתח את עצמו ע"י לימודים . 
כהקבלה לזוגיות, זה שלב של התפתחות אישית, בקריירה 

ובכלל, כשהזוגיות "משענת" יציבה. 

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים המעניינים 
esteravr@gmail.com - אתכם

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות

חינוך עד הלב
אורית דהן* ההיית או חלמתי חלום? חלק ב'

והופכים חלומות  "גדולים החולמים חלומות 
גדולים העוסקים במעשים קטנים  למציאות. 
והופכים את המעשים לגדולים. אבל הקטנים 
החולמים על גדולות, ואינם עוסקים אפילו בקטנות, 
אין להם עולם. שכן החלומות נשארים בחלומם, 
הקטנים בקטנותם והעולם תהו ובהו..." )הרב משה 

צבי נריה זצ"ל(
בשונה מאמירתו הנפלאה של הרב נריה זצ"ל 
ידועים מילות השיר: אני שוכב לי על הגב של 

הזמר אריאל זילבר:
אני שוכב לי על הגב / מביט על התקרה / רואה 
כיצד חולפים ימי בבטלה גמורה / אני שוכב לי  
על הגב / חושב, חולם, הוזה / והחיים יפים, 

יפים / ממש כמו מחזה.
לחְלום זה ערך גדול. אנחנו עם חולם ומכוח 
זה לוחם. ללא חלום אין על מה ללחום. לצד 
זה, כמה חשוב לפעול באופן מעשי להגשמת 
חלומות. כדי לגדל ילד שמאמין ביכולתו להגשים 
חלומות חשוב שנפעל אנו כהורים וניתן תחושת 
מסוגלות. אחרת כל חלום שעולה בלבו של הילד 
יישאר כחלום חסר השגה. ולא רק זאת, חשוב 

שנתבונן בתגובותינו לחלומות של הילדים. האם 
אנו מגיבים בחיוך, באמירה של "עוד תגדל", 

במבט שמתפרש כחוסר אמונה? האם 
אנו בכלל כתובת לשיתוף בחלומות 

או שזה שיח שאין לו מקום בבית.
מהו בעצם החלום?

החלום, בדומה לחזון, הוא בו 
זמנית המקום ממנו באת, המקום 

בו אתה נמצא, והמקום אליו אתה 
שואף. הוא בא ממקום עמוק בתודעה 

ושואף אל מקום גבוה בנשמה. הוא מבטא 
רבדים עמוקים וכמוסים באישיות, ומניע אל 

פסגות גבוהות במציאות.
רצוף  נסיים השבת,  בראשית, שאותו  ספר 
בחולמים ובחלומות, בתעלומות ובפתרונות, 
ומחוזות שמחוץ  מימדים  אל  אותנו  מוביל 
לתובנות הנגלות והפשוטות, אל עולמות קסומים 

ועלומים של חלומות וחולמים.
יש פעמים שחלומות שווא ידברו, ולעומתן, יש 
וחלומות משנים מציאות מקצה לקצה. פעמים 
שאנו המבוגרים שוכחים לחלום או שלא מעיזים 

לתת מקום לחלום. חלק מלהיות יהודי זה החלום 
- "בְּשׁוּב ה' אֶת שִׁיבַת צִיּוֹן הָיִינוּ כְּחלְֹמִים".

לאור זאת, כיצד ניטע בילדינו תחושת 
מסוגלות המהווה בסיס לאישור 
לעצמנו  נותנים  שאנו  הפנימי 

ולילדינו לחלום?
נוכל לחלק זאת ל'עשה ולא 

תעשה':
לפנות מקום - נשמע פשוט אבל 
אנו  טבעי  באופן  מורכב.  כמה 
תופסים את המקום. בורא עולם מלמד 
אותנו להצטמצם ולפנות לילד מקום להתגדל 
בו. בדיוק כמו שהקב"ה נותן מקום לנו בני האדם 

להיות שותפים בבריאה. 
לא לעשות דברים במקומם. לבחור לא להיות 
פריקים של שליטה. שליטה שנובעת מדאגה 
תמידית. פעמים במקום ללמד את הילד לעשות 
דברים שעבורו הם חדשים אנו בוחרים לעשות 
במקומם, או כי אנו יודעים שנעשה טוב יותר או 
כי פשוט איננו פנויים ורוצים להיות כבר אחרי... 

אלא שיש לזה מחיר - בכך אנו << 
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נֶאֱמָנוּת

לוּ  ים. אֶחָיו הִתְעַלְּ יק לאֹ הָיוּ קַלִּ דִּ ל יוסֵֹף הַצַּ יו שֶׁ חַיָּ

ם הֶעֱלִילוּ עָלָיו  ר לְמִצְרַיִם, שָׁ הוּא נִמְכַּ בּוֹ עַד שֶׁ

נִים. הוּא  ךְ שָׁ לֶא לְמֶשֶׁ בֵית הַכֶּ מוּ אותֹוֹ בְּ עֲלִילָה וְשָׂ

רותֹ  ךְ עֶשְׂ מֶשֶׁ נְיָמִין בְּ גַשׁ אֶת אָבִיו וְאָחִיו בִּ לאֹ פָּ

כּחַֹ אֶת הֶעָבָר  נִים. הָיוּ לְיוסֵֹף סִבּותֹ חֲזָקותֹ לִשְׁ שָׁ

מוּר. לּוֹ וּלְהֵהָפֵךְ לְמִצְרִי גָּ שֶׁ

חְתּוֹ  פַּ אַר נֶאֱמָן לְמִשְׁ ךְ. הוּא נִשְׁ אֲבָל יוסֵֹף לאֹ נָהַג כָּ

ל  רְמוּ לוֹ אֶת כָּ גָּ וּלְמָסרֶֹת אֲבותָֹיו. אֲפִלּוּ לְאֶחָיו שֶׁ

גְמוּלָם. לְאַחַר מותֹ יַעֲקבֹ,  יב כִּ עַר הוּא לאֹ הֵשִׁ הַצַּ

הֵם  הֶם עַל מָה שֶׁ ם בָּ יּוסֵֹף יִתְנַקֵּ שׁוּ שֶׁ הָאַחִים חָשְׁ

חַת אֱלוקִֹים  יב לָהֶם 'הַתַּ עָשׂוּ לוֹ, אֲבָל הוּא הֵשִׁ

ל אותָֹם  יךְ לַעֲזרֹ לָהֶם וּלְכַלְכֵּ אֲנִי', וַאֲפִלּוּ הִמְשִׁ

צְרִי  אַג לָעָם הַמִּ הוּא דָּ ל מָה שֶׁ מִצְרַיִם, עִם כָּ בְּ

פְקִידוֹ. מִתּקֶֹף תַּ

דולֹ  נוּ הִיא עֵרֶךְ גָּ לָּ חָה וְלָעָם שֶׁ פָּ שְׁ אֱמָנוּת לַמִּ הַנֶּ

זְכוּת  מְאדֹ, אותֹוֹ אֲנַחְנוּ יְכולִֹים לִלְמדֹ מִיּוסֵֹף. בִּ

יךְ  מְשִׁ רָאֵל תַּ ל עַם יִשְׂ רֶת שֶׁ רְשֶׁ ַ אֱמָנוּת הַשּׁ הַנֶּ

ם לָנֶצַח! וְתִתְקַיֵּ

ישי, ערוץ הילדים

צפו בפרק האחרון לעונה בתוכנית 

"משחק ביתי"! האם המשפחה תזכה 

בג'וקר?

המלצת השבוע
המלצת השבוע

- הידעתם? על פי הקבלה 
אפשר לדעת... את השם 

של הקופאית...  
- התקשרו אליי מהצבא 

ואמרו לי 'אתה מוקפץ' אז 
עניתי 'ואתה גזר' וניתקתי...
- מה נמלה אומרת כשגמל 
דורך עליה? 'אשירה לה כי 

גמל עלי'...

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! באתר meirkids.co.il בטל 0732379860
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כיצד נקראים 'בני נינים' בפרשה?

חידהחידה

ויחי
ענו על החידות בדף הפרשה באתר ערוץ מאיר 

לילדים ואולי תזכו בפרס!

<< מעבירים מסר שהם לא יכולים לבד. ומה זה 
אומר ביחס לחלומות שלהם?

על מנת לגרום לילדינו להאמין בעצמם ובכלל 
לתת להם כוח לחלום ולהגשים חלומות נציין 

שש דרכי פעולה:
1. לבחור לשחרר. לבדוק באופן אמיתי מה ניתן 
להעביר לאחריותם בהתאם לגילם. וכמובן 
לאפשר להם לעשות זאת בעצמם. לתפקד, 
לחשוב ולבחור כיצד לפעול. לילד חשיבה משלו, 
וזה בסדר שהיא שונה משלנו. כמה חשוב לא 
לשלול את דרכו גם אם הוא יהיה בניסוי ותהייה 

)וגם טעיה...(
2. מה שהחלטתם להעביר לאחריות הילדים 
חשוב לתקשר מולם בצורה מסודרת ומעצימה. 

המסר המרכזי - אנחנו סומכים עליכם.
3. יש תחומים שיש ללמד אותם בסבלנות כיצד 
לעשות אותם. בהחלט להישאר מעורבים אבל 

לא מתערבים.
4. שיח על חלומות ושיתוף בחלומות שלנו 

ההורים הם חלק מפתיחת החלון לחלום.
5. לא להיבהל מכשלונות. הם הזדמנות ללמידה. 
אדרבה, שתפו גם אתם בתהליכים שעברתם 

בדרך להגשמת חלום.
6. לעודד ולתת מילים טובות.

ילד שגדל באווירה כזאת מעז לחלום בגדול 
מחוץ למסגרת שאותה הוא יודע עכשיו. בכך הוא 
מצטרף לדורות של חולמים, לחולמים שמטביעים 

חותם ומשפיעים על המציאות.

ניתן לשלוח שאלות ובקשות לנושאים במייל המצורף.
*אורית דהן, מנהלת נועם בנים ומנחת קורסים לאימון 

orittguvot@gmail.com :רגשי בשיטת התדר. לתגובות

שאלות בפרשהשאלות בפרשה
1. מדוע סיכל יעקב את ידיו כשברך את מנשה ואפרים?

2. לאיזו חיה נמשל יהודה, ולאיזו חיה נמשל בנימין?
3. מי נמשל לנחש ומי נמשל לאיילה?

4. כמה זמן בכו המצריים על פטירת יעקב אבינו?
5. היכן נקבר יעקב אבינו?

6. האם פרעה הסכים שיוסף יעלה לקבור את אביו?
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

מתרגלים להביט בההויה הרוחנית, על ידי זיכוך מחשבה, וטהרת מעשים ומידות. מקשיבים לקול הזרם 
הרוחני המוחלט, ההולך ומתגבר על ידי כל דיבור טוב, כל מחשבה מאירה, וכל מצוה ומעשה של 

קדושה. הרוחניות הפרטית מתעלה על ידי גילויה, ההתגלות היותר עליונה היא בתורה וחכמה עליונה, 
ועם העילוי הפרטי הרוחניות הכללית מתעלה, השכינה נגאלת מגלותה, העולמים הנפרדים מתאחדים, 

ברכת החיים והשלום הולכת ומתפשטת בעולם. והגורם לזה, העובד, המאחד, המתרומם בחשקו 
ובמחשבתו המטוהרה מעל כל קטנות הרגילה להיות למטבע בעולם, המכווצה על ידי יצר הרע, על ידי 

מחשך הדמיון, על ידי מאסר ההיגיון הצר האחוז בנטיית לב בשר, הוא רואה עולמים מאושרים לפניו 
הולכים ומאירים, ומשליטים את הטוב על כל, מחזירים את כל האבידות, מתקנים את כל הקלקולים, 

 מרוממים את הנשמות, וממלאים עדנה ונחת את כל חללו של עולם.
שמונה קבצים ב, רלג

ארבעה גורמי נצחון
ב"ה, אנו מנצחים.  כמובן, איננו אוהבים 
כלל מלחמות, אנו שונאים מלחמות, אנו 
אוהבים את כל המין האנושי, אך אם תוקפים 
אותנו, אנו מתגוננים, ואנו חייבים לנצח, ואנו 

מנצחים.
בזכות ארבעה גורמים משולבים, אנו מנצחים, 
ואלו הם: אחדות, תושיה, רוח וגבורה.  ראשי 

תיבות: אתרו"ג.
א. אחדות.  אנו מאוחדים, אנו חברים, אנחנו 
אנו  אחת.   נשמה  אנחנו  אחת,  משפחה 
מרגישים זאת באופן טבעי, אנו מרגישים 
זאת באופן שכלי רציונלי, אנו מרגישים זאת 
באופן אמוני.  מבעד לכל הוויכוחים, מעל 
כל הוויכוחים, בתוך כל הוויכוחים, אנחנו 
עם ישראל, מי כעמך ישראל גוי אחד בארץ.  
אנו עם אחד, ארץ אחת, מדינה אחת, צבא 
אחד.  מעולם לא שכחנו זאת.  אחד בשביל 

כולם, כולם בשביל אחד.
ב. תושיה.  איננו אוהבים מלחמות, אבל 
כשצריך, צריך.  ואז אנו לוחמים בכישרון 
רב.  למדנו להילחם.  מאז קום המדינה ועוד 
לפני כן, למדנו להילחם.  המכונים הצבאיים 
האסטרטגיים בעולם, לומדים את מלחמותינו 
ומתפעלים, מעריצים אותנו, ולומדים מאתנו.  
עדיף בלי מלחמה, אך כשצריך, אנו עושים 

את זה היטב.
ג. רוח.  צבא אינו רק כוח, צבא נושם רוח, 
נושם אידיאל, נושם אמונה.  אנו לא לוחמים 
כדי לתת פורקן למאוויים תוקפניים, אלא 
כחובה מוסרית עליונה להגן עלינו מפני 
רעי עולם, מפני חיות טרף, מפני יצורים 
אכזריים שאינם ראויים לשם אנוש.  אנחנו 
לוחמים על חיינו, ולכן אין לנו יסורי מצפון, 
ואנו לוחמים בעד הצדק והמוסר נגד הרוע 
והעוול.  בכך, כולנו הופכים לשליחים של 
ריבון העולמים למגר את האכזריות, ובעצם 
למגר את המלחמות.  גוליַת אומר: חרפתי 
מערכות ישראל, דוד עונה לו: חירפת מערכות 

א-להים חיים.
ד. גבורה.  איננו מפחדים.  בגלות, הפכנו 

פחדנים בעל כורחנו, בורחים מכולם כעלה 
נידף.  עתה האריה התעורר משנתו ולוחם 
בגבורה עילאית.  לא עוד מסכנות, לא עוד 
חולשה, אלא נחישות ועוז.  לא עוד ייאוש, לא 
עוד דיכאון, אלא ריצה קדימה אל המשימה.  

לא עוד פחד, לא בחזית ולא בעורף, לא אצל 
גברים ולא אצל נשים, לא אצל ילדות ולא אצל 
ילדים – אלא מסירות נפש עילאית, התרוממות 
לעילא לעילא, גילוי נשמה לעילא ולעילא.

אשרי העם שככה לו, אשרי העם שד' אלוהיו.  
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פרטי חשבון להפקדה: 

בנק מזרחי - בנק 20 
סניף 539 

חשבון 128018

מס’ טלפון לתרומות: 

 02-646-1328

למוסד אישור
לעניין תרומות
לפי סעיף 46.

עם סיומה של שנת הכספים (2023),
   היו שותפים בהפצת התורה והיהדות 'באהבה ואמונה’

וקירוב רחוקים בארץ ובעולם -
ותרמו למרכז הלאומי ’מכון מאיר‘. 

זכות זו תעמוד לכם לאורך חיים טובים,
הרב דב ביגוןבאהבה ובאמונה,


